

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative, in particular that:

(a) No Togolander can be exiled from his country, and that in any event a *commandant de cercle* has no power to exile anyone;

(b) The petitioners have themselves left the Territory of their own free will, they are perfectly free to return to it, and they should not be misled by false statements made by third parties that they will meet with trouble from the Administration if they do return;

(c) The chiefs of the *cercle* are recognized by the Administration after having been elected by the people, and if a certain number of recently elected chiefs are members of the Parti togolais du progrès they were nevertheless elected by the people.

595th meeting,
9 March 1955.

1223 (XV). Petitions from the Royal Family of the Djama Section of Atakpamé (T/PET.7/390) and from the Royal Family of the Gnagnan Section of Atakpamé (T/PET.7/391)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions from the Royal Family of the Djama Section of Atakpamé and the Royal Family of the Gnagnan Section of Atakpamé concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/390 and 391, T/OBS.7/22, T/L.528),

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its special representative.

595th meeting,
9 March 1955.

1224 (XV). Petition from Chief H. K. Apetor II and others (T/PET.7/392)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Chief H. K. Apetor II and others concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/392, T/OBS.7/23, T/L.529),

Decides that, as the matter is one that has been disposed of by the competent courts of the Territory, no recommendation is called for.

596th meeting,
10 March 1955.

1225 (XV). Petitions from Mr. El Hadj Issa (T/PET.7/393 and Add.1, T/PET.7/426)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions from Mr. El Hadj Issa concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Au-

Attire l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, précisant en particulier que:

a) Aucun Togolais ne peut être exilé de son pays; au reste, les commandants de cercle ne possèdent pas le pouvoir d'expulser qui que ce soit;

b) Les pétitionnaires ont quitté le Territoire de leur plein gré, sont parfaitement libres d'y revenir et ne doivent pas se laisser induire en erreur par les déclarations mensongères faites par des tiers, selon lesquelles l'Administration les poursuivrait s'ils retournaient dans le Territoire;

c) L'Administration reconnaît les chefs que la population du cercle a élus; et si un certain nombre de chefs récemment élus appartiennent au parti togolais du progrès, ils n'en ont pas moins été élus par la population.

595ème séance,
le 9 mars 1955.

1223 (XV). Pétitions de la famille royale du quartier Djama d'Atakpamé (T/PET.7/390) et de la famille royale du quartier Gnagnan d'Atakpamé (T/PET.7/391)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné les pétitions de la famille royale du quartier Djama d'Atakpamé et de la famille royale du quartier Gnagnan d'Atakpamé concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.7/390 et 391, T/OBS.7/22, T/L.528),

Attire l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations du représentant spécial.

595ème séance,
le 9 mars 1955.

1224 (XV). Pétition du chef H. K. Apetor II et d'autres (T/PET.7/392)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition du chef H. K. Apetor et d'autres concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.7/392, T/OBS.7/23, T/L.529),

Décide que la pétition n'appelle aucune recommandation de sa part, car elle a trait à une affaire qui a été réglée par les tribunaux compétents du Territoire.

596ème séance,
le 10 mars 1955.

1225 (XV). Pétitions de M. El Hadj Issa (T/PET.7/393 et Add.1, T/PET.7/426)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné les pétitions de M. El Hadj Issa concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'admi-